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Vasárnapi gondolatok 
2023. 12. 17. 

Advent 3. vasárnapja 
 
 
 

Olvasmány: Iz 61,1-2a.10-11 
A próféta küldetése 

1Az Úr lelke nyugszik rajtam, mert az Úr kent föl engem. Elküldött, hogy 
örömhírt vigyek a szegényeknek, és meggyógyítsam a megtört szívűeket. 
Hogy szabadulást hirdessek a foglyoknak, és szabadságot a börtönök 
lakóinak. 2Hogy hirdessem az Úr kegyelmének esztendejét, Istenünk 
bosszújának napját. 
10"Ujjongó örömmel örülök az Úrban, lelkem ujjong az én Istenemben, 
mert az üdvösség ruhájába öltöztetett, s az igaz élet köntösébe burkolt, 
mint a vőlegényt, aki koszorút visel, és mint a menyasszonyt, aki 
ékszerekkel díszíti magát. 11Mert amint a föld megtermi növényeit, és a 
kert kisarjasztja a veteményeket, úgy sarjasztja ki az Úr az igazságosságot, 
és a magasztalást, minden nép színe előtt." 

 

Tritoizajás1 saját elhívásáról és küldetése tartalmáról számol be. 
A babiloni fogság végén a szabadulás hírét terjeszti, vigaszt nyújt a 
szomorkodóknak. Ám talán nem is ószövetségi szöveg lenne, ha nem lenne 
kevert: egyszerre hirdeti az Úr ajándékait és bosszúját. 
Jézus e két vers felolvasásával kezdi nyilvános működését a názáreti 
zsinagógában. De óriási – mondhatjuk: forradalmi – tettet vitt végbe; kritikát 
gyakorolt a zsidók szent írásán: a tekercsről az Isten bosszújáról szóló 
félmondatot nem olvasta föl! (Lk 4,17-20) Mert Ő nem bosszúálló Istent 
hirdetett.  
A 11. vers nagyon földhöz ragadtan képzeli az Istent, akinek szükséglete a 
fölmagasztalása. Jézustól tudjuk, hogy „aki fölmagasztalja magát, azt 
megalázzák…” (Mt 23,12) Igaz, Jézus ezt az embereknek mondta, de igen 
valószínű, hogy az Atya nem marad el a jó példa mutatásában… 
 
 
 
Lecke: 1Tessz 5,16-24  

16Legyetek derűsek. 17Imádkozzatok szüntelenül. 18Adjatok hálát 
mindenért, mert Isten ezt kívánja mindnyájatoktól Krisztus 
Jézusban. 19Ne oltsátok ki a Lelket, 20s a prófétai beszédet ne vessétek 
meg. 21Vizsgáljatok felül mindent, a jót tartsátok meg. 22Mindenféle 
rossztól óvakodjatok. 23A békesség Istene szenteljen meg benneteket, hogy 
tökéletesek legyetek. Őrizze meg szellemeteket, lelketeket és testeteket 
feddhetetlenül Urunk, Jézus Krisztus eljöveteléig. 24Aki meghívott 
benneteket, az hűséges, és végbe is viszi. 

                                                 
1 3. Izajás. Magyarázatát l. korábban. 
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Essünk túl a problémás részen (bár már korábban is leírtam, fontossága miatt 
ide is beillesztem):  

Parúzia: Jézus második eljövetele. A legkoraibb keresztények jórészt 
zsidók voltak; vallási neveltetésüknél fogva szemléletükben 
továbbvitték az apokaliptika iránti fogékonyságukat, így tett a 
Máté-evangélium szerzője is, aki zsidó-keresztényeknek szánta 
munkáját. Egész evangéliumán végigvonul a Jézus 
hitelességének ószövetségi hivatkozások általi igazolása. 
Természetes hát, hogy éppen ebben az evangéliumban kap 
legnagyobb hangsúlyt a parúzia hirdetése. Eszerint a világ végén 
Jézus ismét megjelenik, de már megdicsőült formában, és 
ítéletet tart az emberiség fölött. 

 
Ha már Teremtőnk agytartalommal is ellátott, ideje most 
használnunk, mégpedig a legfontosabbra: Őróla és küldöttéről 
gondolkodni.  
Jézus földi életében azt hirdette, hogy az Atya mindenkit 
magához akar vonni, minden bűnösnek ingyen meg akar 
bocsátani. Jézus elutasította a bírói szerepet (Lk 12,13-14), és 
szolgaként viselkedett tanítványaival (J 13,4-10). 
Ám úgy látszik, Jézus az Atya közelében hátrányára változott: 
már trónusra ül, ítélkezik, sokakat az örök kárhozatra küld. S az 
Atya mindezt tűri, sőt: Jézus az Ő nevében teszi mindezt. 
Ezekből mintha ez következne: 

 Jézus egyéni érdeke szerint cselekedett: rövid földi 
életében szolga volt; méghozzá tulajdonképpen egy hazug 
– önmagát Istennek nevező – Úr szolgálatában, hogy 
aztán jutalmul, urának helytartójaként, trónján ülve, 
örökre élet-halál ura lehessen. 

 Ez az Isten nem tiszta eszközökkel dolgozik, nem a 
szeretet vezérli; megfelel az Ószövetség általános 
istenképének. 

Kérdés: józan ésszel hihetünk-e mindebben? 
 
Pál intelmeit mind fogadjuk meg, de legfőképp a 21. verset: 

„Vizsgáljatok felül mindent, a jót tartsátok meg.” 
 
 
Evangélium: Jn 1,6-8.19-28 

6Föllépett egy ember, az Isten küldte, s János volt a neve. 7Azért jött, hogy 
tanúságot tegyen, tanúságot a világosságról, hogy mindenki higgyen 
általa. 8Nem ő volt a világosság, csak tanúságot kellett tennie a 
világosságról.  
19János így tett tanúságot: A zsidók papokat és levitákat küldtek hozzá 
Jeruzsálemből, s megkérdeztették: "Ki vagy?" 20Erre megvallotta, nem 
tagadta, hanem megvallotta: "Nem én vagyok a Messiás." 21Ezért 
megkérdezték tőle: "Hát akkor? Talán Illés vagy?" "Nem vagyok" - felelte. 
"A próféta vagy?" - Erre is nemmel válaszolt. 22Így tovább faggatták: 
"Akkor ki vagy? Választ kell vinnünk azoknak, akik küldtek minket. Mit 
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mondasz magadról?" 23Ezt felelte: "A pusztában kiáltó szó vagyok: 
Egyengessétek az Úr útját", amint Izajás próféta mondta. 24A küldöttek a 
farizeusoktól jöttek, 25s tovább kérdezgették: "Akkor miért keresztelsz, ha 
nem vagy sem a Messiás, sem Illés, sem a próféta?" 26János így válaszolt: 
"Én csak vízzel keresztelek. De köztetek áll az, akit nem ismertek, 27aki a 
nyomomba lép, s akinek még a saruszíját sem vagyok méltó megoldani." 
28Ez Betániában történt, a Jordánon túl, ahol János keresztelt.  
 

Keresztelő János még nem a világosság volt, hanem csak előfutár, aki 
tanúságot tesz az utána jövő Világosságról, Jézusról. Így érti a szerző. Magam 
pedig úgy gondolom, hogy az Atya a Világosság, Jézus az ő tükre, tükröződése. 
A „zsidók” alatt valószínűleg a vallás tisztaságára ügyelő főtanács értendő. 
János fellépése nyomán mozgolódás támadt a nép között, ezért kérdeztették 
meg Jánost, milyen jogon prédikál? János egyértelművé tette: ő csak útkészítő, 
nem messiás. De már köztük van, akit még nem ismernek, s aki sokkal 
hatalmasabb nála. (Most talán ne menjünk bele, milyen utat készített az 
Ószövetség ez utolsó prófétája.) 
 
 
 

Istenem!  
Segíts észrevennünk a Keresztelőben a jó szándékú, önsanyargató ószövetségi prófétát, 

de ne tévedjünk el: ő semmiképpen nem Jézus útkészítője. 
Hogy ezáltal egyre tisztultabb képet alkothassunk az Eljöttről! 

 


